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N A Š E  D E L O  V L E T U  1 9 3 6 .
R avnihar J. Evgenij

\ f  zgodovini slovenske univerze bo pomenilo to 
leto važen m ejn ik  n jenega razvoja: V L jub ljan i 
bo postav ljena cen tra lna  un iverzite tna k n jižn i
ca. Dogodek, ki ga m orem o pravilno  preceniti 
in presoditi le tedaj, če pomislimo, da je  naša 
un iverza ostala skozi 16 let od svoje ustanovitve 
p a  do danes, skoro enako oprem ljena, kot je  
b ila v svojem  začetku, skoro enako nepopolna, 
nedograjena in nezadostno dotirana. Če pa p re 
gledam o zgodovino bojev za ustanovitev sloven
ske univerze, po n jeni ustanovitvi pa bojev pro
ti poizkusom n jen e  okrn itve, če prim erjam o 
n jeno  rast z porastom  drugih  univerz v državi in 
s tem v zvezi pomen lju b ljan sk e  univerze za 
slovenski narod, predvsem  pa če osvetlimo borbo 
za knjižnico, k i jo  je  vodilo d ijaštvo  s pomočjo 
celokupne slov. javnosti in političnih, gospodar
skih  in k u ltu rn ih  predstavnikov  slov. naroda, 
potem se nam pokaže v zelo jasn i luči, da ni 
v p rašan je  dograditve in izpopolnitve lju b ljan sk e  
univerze samo vprašanje, ki se tiče univerze sa
me. V te j luči postane to v p rašan je  ne samo k u l
tu rno  am pak tudi em inentno politično vp rašan je
slovenskega naroda.

Zavedati pa se moramo, da je  ljub ljanska  
univerza m ajhna univerza m ajhnega naroda, ki 
mu je  vsak korak  v ž iv ljen ju  neizm erno težak, 
da je  vsaka pridobitev, ki jo  je  deležna naša 
alm a m ater dosežena le z velikim i napori. Ravno 
ta  zavest nam  n arek u je  naš bodoči program . 
Uspeh dveletnega dela celokupnega lju b ljan sk e 
ga di jaštva m ora biti le prv i korak  pri tem delu. 
Uspeh, ki nam kaže, da je  naša dosedanja pot 
p rav ilna  in da m oram o to delo  v podvojeni meri 
nadaljevati.

D elo za postavitev kn jižn ice je  v glavnem  
dokončano. T reba je  le paziti in opozarjati nase 
politične zastopnike v Beogradu, da se p ravočas
no o d stran ijo  še zadnje zapreke glede načrtov 
in da se sk lene čim preje potrebno posojilo, da 
nas ne p rih iti usodni mesec april, ko preneha 
sedanja p ro računska doba. T reba  pa je  p risto 
piti z vso resnostjo k drugem u delu naše akc ije  
za biblioteko, k vp rašan ju  knjig . »Država nam 
m ora postaviti knjižnico, oprem ili jo  pa bomo 
sami.« Pod tem geslom smo začeli pred dvema 
letom a boj za univ. biblioteko, Čas je  sedaj, da 
pristopim o k izvrševanju  drugega de la  naše ak 
cije : dela  za nabavo knjižnih  zbirk. Knjižni za
klad drž. licejske biblioteke m oram o izpopolni
ti predvsem  s kn jigam i, ki služijo  neposredno 
delu un iverze in š tu d iju  študentov. D elo tovari
šev jk) sem inarjih  in knjižn icah  naj se spopolni 
s tem, d a  izdelajo seznam e knjig , ki jih  vsak po
samezni sem inar nu jno  p o treb u je  za svoje delo. 
Č im preje je  treba izprem eniti z zakonom drž. 
licejsko biblioteko v L ju b ljan i v univerzite tno  
biblioteko. K ajti na ta  način bodo znanstvena 
de la  profesorjev in d ise rtac ije  študentov p rišla  
v «vet na tu je  univerze, mi pa bomo dobili vsa 
d ela  inozemskih univerz. S tem bo vzpostavljen 
stik med našim in inozemskim m odernim  znan
stvenim  življenjem .

Sedaj, ko bomo začeli borbo za n ad a ljn o  do
graditev  noše univerze, je  treba, da  se sestavi 
načrt za celotno univerzo, kakršno potrebujem o. 
Brez dvom a je , da  poslopje bivšega deželnega 
dvorca, v k a terem  je  sedaj nastan jena univ. 
uprava, ju rid ičn a  in filozofska fakulteta , ne od
govarja zahtevam  in potrebam  m oderne un iver
ze, tudi če bi bilo dovolj prostorno. Š tudentje

m orajo  skupaj z univerzitetn im i oblastmi, p red
vsem z ju rid ičn o  in filozofsko fakulteto  o rgani
zirati poseben odbor, ki naj p reštud ira  vp raša
nje, k je  naj bi stala  v bodoče naša alm a m ater 
in v kakšnem  obsegu jo  potrebujem o. K tem u 
delu pa bo m oral ta odbor povabiti tud i še druge 
fak to rje , predvsem  m estno občino ljub ljansko , 
naše a rh itek te  in k u ltu rn e  delavce. V tem oziru 
je  že poskrb ljeno  edino le za našo tehniško fa
kulteto, k i bo pač ostala na M irju, vendar tudi 
ona nima še svojega celotnega program a v po
drobnosti izdelanega. V endar je  vprašanje hidro- 
tehničnega in  kem ičnega institu ta  v toliki m eri 
dozorelo, tudi glede načrtov, da ho mogoče z 
dobro organ iz irano  akc ijo  doseči po trebne k re 
dite vsaj v bodočem drž. proračunu, k a r se nam 
letos ni posrečilo.

N ajvečji problem  naše nepopolne univerze 
je  že od n jen e  ustanovitve vp rašan je  izpopol
nitve m edicinske fakultete. B orba za n jeno  iz 
popolnitev se vleče kot rdeča nit že vsa leta ob
sto ja  lju b ljan sk e  univerze. Doseglo se je  le to, 
da niso vzeli še tega, k a r  že imamo. K er j e v  tem 
letu predvidena velika ak c ija  za postavitev nove 
m oderne bolnice v L ju b ljan i, je  jasno, da  bo mo
ral tudi in predvsem  slov. študent sodelovati pri 
tem  delu. K reševan ju  vprašan ja , k akor je  
lju b ljan sk a  bolnica, so poklicani predvsem  zdrav
niški krogi in javni funkcionarji, toda ni dvoma, 
da bo velik del dela te ak c ije  ležal na ram ah 
študentov. Ni treb a  p o v d arja ti pomembnosti tega 
dela, saj je  nam enjeno interesom  širokih plasti 
slov. ljudstva , vendar ne smemo pozabiti, da je  
to prva konkre tna  p rilika, d a  se izpopolni naša 
m edicinska fakulte ta . Specialna naloga, tako  uni
verze kakor tud i nas študentov pri tem  delu za 
bolnico je , d a  bo m orala biti nova, m oderna bol
nišnica v L ju b ljan i zg ra jena tako, da bo lahko 
služila tudi namenom klinike.

Važen k u ltu rn i problem  ne samo ku ltu rne 
L jubljane, am pak tudi našega glasbenega sveta 
je , d a  se osnu je  na lju b ljan sk i univerzi muziko- 
loška stolica. Imamo sicer drž. konservato rij, ki 
p redstav lja  našo visoko šolo za glasbo, toda tam 
je  delo preveč p rik ro jen o  praktičnem u udejstvo
vanju  in tako  precej nedostopno širšem u krogu 
študentov. Ni dvoma, da bi osnovanje glasbene 
stolice precej razširilo  zanim anje in poznavanje 
glasbenega živ ljen ja , saj je  n. pr. velik  interes 
za um etnostno zgodovino, takorekoč v L jub ljan i 
ustvarila  šele naša univerza. Jasno je , da bi se 
tej stolici p rik lju č il folklorni institu t. Naša nar. 
pesem je  vredna, da se z n jo  peča naša narodna 
univerza. Z muz. stolico bi pritegnili v naš krog 
tudi tovariše konservatoriste , nam  pu bi postala 
ta  s tran  slov. ku ltu rnega udejstvovanja nepri
m erno bolj dostopna.

D elo za osnovanje neodvisne akadem ske 
menze, v kateri bi dobivali hrano zastonj precej 
naših na jrev n e jš ih  tovarišev, m oram o v tem letu 
n adaljevati do končnega uspeha, da vsaj neko
liko popravim o posledice usodne uvedbe šolnin 
iz le ta  1932., rad i katere je  bil onemogočen štu 
dij p recejšn jem u številu naših tovarišev, mnogim 
pa delo in študij sk ra jn o  otežkočen. Zavedam  pa 
se. da je  to  delo  sk ra jn o  delikatno  in n a jb o lj te 
žavno radi razm er pri nas sam ih. K akor vse d ru 
go je  vzel pri nas tud i reševanje slabega social
nega položaja slov. študenta v zakup  vsemogočni 
politikun in ga seveda rešu je  politično. R avno ta 
moment pa nam m ora biti vz|M>dbuda in memen- 
to, da je  naše delo za osnovanje res neodvisne 
akadem ske menze d v ak ra t nujno.

S tem sem nanizal nekaj na jv eč jih  in n a jn u j
nejših  problemov, ki nas na univerzi najbolj te 
že. Ne rečem, da sem bil izčrpen, nasprotno, saj 
je  univerza in k u ltu ra  naroda živ organizem , ki 
po svojih  zakonih raste, če ne propada, in nam 
novi problem i v sta ja jo  sleherni dan. S tem za
črtanim  program om  dela tud i nisem mislil, da 
bi se delo študentov v tem letu om ejilo le na 
g o rn ja  v p rašan ja  ali na univerzo samo. Saj so 
p rilik e  in razm ere take, da nas bolj ko kedaj 
poprej k liče jo  na delo tudi izven univerze. H o
tel sem le podčrtati, da naj bo glavni interes in 
glavno delo slovenskega študenta usm erjeno in 
posvečeno tudi v tem  letu vitalnim  interesom  
naše univerze, k akor je  to bilo dosedaj. Saj je  
to najlepša zahvala zavodu, ki je  nam enjen  
vzgoji nas študentov. Napisal pa sem te besede 
tud i zato. da v času, ko skušajo  to delo in sadove 
tega dela vpreči v voz strankarsk ih  koristi, ko  
se spričo obnašanja nekega dela naših tovarišev 
na zadnjem  občnem zboru A. A., ne morem o tre
sti vtisa, da jim  ne gre za s tv a r akcije , am pak 
za vodstvo, za zavzetje postojanke, da v tem 
času vsi oni tovariši, ki jim  je  zares pri srcu 
slovenska univerza, s podvojeno silo poprim ejo 
za delo, ki ga je  vršila A. A. dosedaj in ki ga 
mora vršiti še v n ap re j. D elo generacij naših oče
tov nam je  pridobilo  univerzo, naloga naše gene
racije pa mora biti usm erjena v to, da jo  zgra
dimo tako, da bo v polni m eri mogla vršiti svoje 
visoko poslanstvo, ki ga kot naj v išje  slov. k u l
tu rno  žarišče ima.

S P O M E N I C A  Z A G R E B Š K E G A  
R E K T O R J A .

f% ektor zagrebške univerze dr. S tanko Hondi 
je  preda! prosvetnem u, gradbenem u in finanč
nemu m inistru  spomenico o gradbenih  potrebah 
zagrebške univerze. Iz zagrebških listov povze
mamo, da je  gospod rek to r v svoji spom enici n a j
prej omenil, da je  po novem p re raču n u  za leto 
1935.-36. določenih: za nove zgradbe beograjske 
univerze 20,000.000 Din, za nove zgradbe lju b 
ljanske univerze 7,500.000 Din, za nove zgradbe 
zagrebške univerze 2,655.000 Din. Nato so v spo
menici naštete n a jn u jn e jše  po trebe zagrebške 
univerze po sledečem redu:

Za dovršitev o r t o p e d s k o - z o b n e k l i 
n i k e  na Šalati, ki je  bila zg rajena iz p roračun
skih sredstev v letih 1929. do 1932. in ki stoji 
že tri leta ne izrab ljena  in propada brez pravega 
nadzorstva kot m rtev kap ital: 2,500.000 Din.

Za uspešno delo na a g r o n o m s k i  f a k u l 
t e t i  je  potrebno, da se zgradi še drugi paviljon 
v M aksim ira. Za to so potrebni 4,000.000 Din. V 
proračunu  pred  dvem a letoma so bili v ta  namen 
že določeni 4 m ilijoni, v lanskem  proračunu  pa 
1 m ilijon. Nobeden od teh dveh zneskov n i  b i l  
i z p 1 a č a n.

V e t e r i n a r s k a  f a k u l t e t a  -rabi nu jno  
6 milijonov za novo zgradbo in stitu ta  za nalez
ljive bolezni in m ikrobiologijo. K ljub  važnosti, 
kakršno  p redstav lja  ta faku lte ta  za nas kot 
ag rarno  državo, se razen nekih  dvoriščnih p ritlič 
nih stavb ni zgradilo za n jo  po vojn i nič. Vete
rinarska fak u lte ta  se n ah a ja  v poslopju nekda
n je podkovske šole, ki je  b ila dovršena že pred 
vojno, ko se je  s h rvatsk im  šolstvom in s h rvat- 
skiin poljedelstvom  u p rav lja lo  iz Zagreba.

B o t a n i č n i  z a v o d  filozofske faku lte te  naj 
dobi svojo zgradbo v botaničnem  vrtu . Ustanovi



A K A D E M S K I  G L A S

se naj vseučilišna lekarna. O boje zahteva re 
form a farm aceutskega štud ija , ki je  neodložljiva. 
P o trebna  sredstva: 2,000.000 Din.

Za novo poslopje t e h n i č n e  f a k u l t e t e  
na C iglani je  potrebnih  10 m ilijonov Din. Poleg 
tega 100.000 D in za končno dovršitev  načrtov za 
tehnično fakulteto .

Potrebe m e d i c i n s k e  f a k u l t e t e ,  kakor 
j ih  je  po trd ila  na novo faku lte tna  kom isija  s 
svojim  zaključkom  od 23. ju n ija  1935. so na
sledn je:

Za prezidavo zgradbe za sodno-m edicinski in
s titu t 400.000 Din, za inven tar in  biblioteko sod- 
no-m edicinskega institu ta  500.000 D in, za terase 
na južnem  k rilu  p ed ija tričn e  klin ike, nam enjene 
za tuberkulozno  deco in za novi oddelek p ed ija 
trične k lin ik e  (za na lez ljive  bolezni): 680.000 Din, 
za anatom ski in stitu t 200.000 Din, za rontgeno- 
loški institu t 350.000 D in, za novo zgradbo očne, 
neurološke in p sih ija tr ičn e  k lin ike 10,000.000 Din.

Za p rizidavo  f i l o z o f s k e  i n  p r a v n e  f a 
k u l t e t e  na A leksandrovem  trgu  6,000.000 Din.

N u jn a  potreba zagrebške univerze, predvsem  
n jene filozofske fakulte te , se poslopja za narodne 
muizeje v Zagrebu. Vsi tisti un iverz ite tn i p rofe
so rji, ki so obenem rav n a te lji m uzejev, so pred 
k ra tk im  soglasno sklenili, da b i se za zagrebški 
m uzealni g radben i program  m oralo dobiti 20 mi
lijonov d inarjev . Če bi ne bilo vojne, bi b ili ti 
m uzeji že davno dovršeni. H rvatsk i .sabor je  
1914. leta sklenil v ta  nam en posojilo od 1,500.000 
kron. To posojilo bi se odplačevalo z anuitetam i 
avtonom nega hrvatsko-slavonskega budžeta. Go
spod rek to r ugo tav lja , da odpada v današnjih  
časih na kv ad ra tn i m eter nase ljen ih  zagrebških 
tal od leta do leta m anj in telek tualn ih  vrednot. 
Na konoui spom enice om enja, da je  po trebna nova 
zgradba tud i za t e o l o š k o  f a k u l t e t o .

Za načrte za nove zgradbe in za adap tac ije  
starih  n a j se ustanovi s ta lna  gradbena pisarna. 
V novi p ro račun  se zato naj v stav ijo  sredstva 
za nam estitev enega šefa a rh itek ta  V. grupe in 
enega pom očnika s kva lifikac ijo  g radbene ali 
sred n je  tehnične šole v IX. grupi.

N ajem nine v letu  1934.135. so znašale:
za beograjsko  univerzo . . D in  423.000,
za zagrebško univerzo . . .  ., 950.000;
v leta, 1936.-37. so predvidene: 
za beograjsko  univerzo  . . D in 364.000. 
za zagrebška univerzo  . . .  „ 940.980.

R E S O L U C I J A  P T U J S K I H  
A K A D E M I K O V .

Uredništvo je  sprejelo naslednji 
dopis iz Ptuja, ki ga v celoti objav- 
ljumo.

P t u j s k i  akadem iki, člani D ruštva  jugoslovan
skih akadem ikov v P tu ju  štud ira joč i po u n iver
zah v L ju b ljan i, Zagrebu in B eogradu, zbrani 
na članskem  sestanku; dne 30. decem bra 1935, 
spre jem am o n asledn jo  resolucijo, ki je  tem eljne 
važnosti za naše k ra je v n e  delo  in za delo slo
venskih akadem ikov sploh. R esolucija se glasi: 

P tu jsk i akadem iki imamo različne poglede na 
svet, n a  družbo  in na politične razm ere. I oda te 
raz like  m ed nami nas niti v n a jm an jš i m eri ne 
ov irajo , da  ne bi delali in se boriIi vsi s k u p n o  
za svoje s k u p  n  e študentovske p rav ice in zah te
ve. P rav  ti naši skupni interesi in sm otri so tisto, 
kar nas neločljivo  veže, k a r je  izhodišče in vse
bina našega skupnega dela. Iz teh interesov iz
h a ja jo  naše naloge, ki smo jih  že, in ki jih  bomo 
še ak tiv n e je  izvrševali.

P r v a  n a l o g a .  M aterialna pomoč: našim 
gospodarsko n a jb o lj prizadetim  tovarišem  za 
om ogočenje š tu d ija  (p lačan je šolnin in taks!) in 
za o la jšan je  n jihovega gm otnega položaja s po
m očjo podpor od n ab ira ln ih  akcij in društvenih  
p rired itev . To svojo  prvo  nalogo smo doslej ved
no vršili in ji bomo spričo  tež jeg a  gm otnega po
ložaja slovenskega študen ta  posvečali še večjo 
požnjo.

D r u g a  n a l o g a .  Intenzivno k u ltu rn o  vzgoj
no delo med tovariši srednješo lc i, inteligenco, 
delavci, km eti in obrtn ik i s pom očjo p red av an j, 
po tu jočih  knjižnic, p rired itev  akadem ij in lite 
ra rn ih  večerov. Iz lanskega poslovnega leta ima 
društvo  v tem pogledu bogate izkušnje. P rired ilo  
je  sedem uspelih  predavanj s povprečno udeležbo 
okrog 250 ljudi in en lite ra rn i večer, na ka terem  
jo  sodelovala večina slovenskih um etnikov. Letos 
je  zopet na program u ciklus p redavan j in m la
d inska akadem ija .

T r e t j a  n a I o g a. N ajožja  povezanost z m la
dino, zlasti s srednješolsko, ki ji j e  treb a  p r ik a 

zati položaj na univerzi, izglede in možnosti raz
ličnih štud ijev , uvesti ab itu rijen te  v ž iv ljen je  na 
univerzi.

Č e t r t a  n a l o g a .  P rired itv e  razvedrilnega 
in izobraževalnega značaja, k ak o r izleti, eks
kurz ije , igre, športne p rired itv e  itd. T udi v 
tem  pogledu im a društvo  izkušnje, ko je  po
leti 1935. p rired ilo  ogled vseh p tu jsk ih  tovarn, 
ek sk u rz ijo  v m ariborske ob ra te  ob p rilik i M ari
borskega tedna in  ekskurzijo  v V araždin k »Ti- 
varju«  in v  prem ogovnik L adanje. Na program u 
so ek sk u rz ije  v M ežiško dolino, v Haloze, v H rva
ško Z agorje in v rev irje .

P e t a  n a l o g a .  N a jož ja  povezanost z d ru g i
mi k ra jev n im i akadem skim i društvi, podp iran je  
borbe slovenskih študentov za n jihove študen
tovske pravice, k akor za U niverzitetno B ibliote
ko, za odpravo šolnin, taks in nove uredbe o teh 
ničnih faku lte tah ; in končno — podp iran je  borbe 
vse slovenske m lad ine — km ečke, vajen iške in 
delavske — za n jihove pravice do znosne eksi
stence, do  m ladosti in do svobodnega razvoja 
vseh duševnih in telesnih sil.

Moči, aktivnosti in borbenosti, k i je  bila in 
bo po trebna za izvedbo teh  nalog, črpam o v prvi 
v rsti iz naše s o l i d a r n o s t i ,  iz m edsebojne 
ravnopravnosti, rad i tega. k er ne  delam o nobe
nih d rug ih  stvari, kakor tiste, ki so skupne nam 
vsem, ki živo zadevajo  in ak tiv iz ira jo  nas vse.

N ajodločnejše odklanjam o delo neznatne sk u 
p ine slovenskih akadem ikov, ki polaga težišče 
svojega dela na p o l i t i č n o  borbo proti kak i 
drugi politični skupin i akadem ikov.

Nas ne zanim a toliko, kaj nam pre ti ali 
ne p re ti v neznani bodočnosti, nas v p rv i vrsti 
zanima, k a j nam  pre ti d a n e s ,  kaj  se nam 
j e m l j e  že danes, k a j se nam j e že vzelo,

Nam ni prvo, kdo se bori za naše pravice, 
temveč, ali se sploh bori ali ne, in če se bori — 
v koliki m eri se bori. Vsak naspro tn ik  študentov
skih interesov bo razk rin k an  v teku borbe za 
te  interese. D anes p a  ni n i h č e  upravičen, 
odrekati k o m u r k o l i  p r a v i c o  do te borbe.

N asprotno pa pozdravljam o tiste slovenske 
študen te iz n a jrazličnejših  političnih  taborov, ki 
so šli p reko  in mimo ozkega okv ira  politične 
borbe v borim  za skupno študentovsko stvar. Iz
hodišče .njihove borbe ni za večino slovenskih 
študentov, brezsm iselna, o tro č ja  politična borba. 
Izhodišče n jihove borbe je  n e z n a n i  s l o v e n 
s k i  š t u d e n t ,  ki se m ora dnevno boriti za 
golo eksistenco, za hrano, za obleko, za razsvet
ljavo, za zdrav je , za denar, za šolnine in takse, 
tisti študent, ki ne sto ji v p rv ih  študentovskih 
vrstah , ki ne gleda pasivno in z nasmehom na 
naše politične p rep ire , tisti študent, ki je  danes 
bolj kot k d a jko li potreben, da se  o rgan izira  in 
ak tiv iz ira  za borim  zase, za sv o je  naje lem entar- 
nejše pravice;, k akor je  svobodno in brezplačno 
šolanje.

danes je  potrebno, da se tudi 
š tu d en tje  p r a v o č a s n o  začnem o boriti za svoj 
obstanek in napredek. Prvi predpogoj uspešno
sti te  borbe pa je  naša skupnost. T a  skupnost je  
danes na pohodu in nihče je  ne bo mogel streti, 
če jo  bomo dovolj v z tra jn o  in odločno g rad ili v 
tek u  našega dnevnega dela in dnevnih borb.

Društvo Jugoslovanskih akademikov v Ptuju.
T a reso lucija  se pošlje vsem krajevn im  štu 

dentovskim  društvom  v Sloveniji, akadem skim , 
ku ltu rn im  in strokovnim  društvom  v L ju b ljan i 
in uredništvom  sledečih časopisov za objavo: 
»Akadem skem u Glasu«, »Nuši misli«, »Naši vo
lji«, »Straži v vihurju« in »Mladim potom«.

V E Č E R  S L O V E N S K E  U N I V E R Z E  
V M A R 1 B O  R U. M. V.

I ^ n e  16. decem bra p re tek lega leta je  p rired ila  
»L judska univerza« v M ariboru večer o  sloven
ski univerzi. Nam en večera je  bil podati sliko 
naše univerze, kot jo  gledam o študen tje , in zato 
so predavali tud i akadem iki sami. Zgodilo pa se 
je , da so bili v dvorani sedeži, k je r  sed ijo  na
vadno »vrhovi«, nezasedeni in da smo se znašli 
v n jej skoraj sami m lajši in telek tualci, ki smo 
jo  pa vseeno nekako napolnili. M ariborski ak a 
dem iki smo dobro ču tili, koliko nam bo še treba 
dela, da  bomo za svojo  univerzo in za svoje š tu 
dentovske borbe, za in teresira li široke sloje, od 
k a te rih  p ričaku jem o in m oram o tudi dobiti opore.

K ljub  raznim  pom anjkljivostim  pomeni ta ve
čer za m ariborske akadem ike uspeh in vzpod
budo za delo.

Večer so tvorili tr i je  refera ti.
V uvodnih besedah je  tov. P eterk i govoril o 

nam enu tega večera, povedal je , da ne smerno 
g ledati v univerzi ustanove, ki služi le tistim , ki 
se na n je j učijo  oz. na n je j štud ira jo , am pak, da  
je  last vsega naroda, da je  n jegova vrhovna k u l
tu rn a  institucija. Naloga akadem ikov je , da 
u s tv a rja jo  tesnejše s tik e  m ed unvierzo in lju d 
stvom, da univerzo popu lariz irajo . O b lju b il je  
kot p redsedn ik  »D ruštva jugoslov. akadem ikov« 
v  M ariboru, da  bo d ruštvo  v tem  pravcu  delo
valo in se je  zahvalil L judski univerzi za p rire 
ditev tega večera.

O ku ltu rnem  pomenu slovenske univerze je  
re ferira l tov. Cvetko. D obro  je  u tem eljil potrebo 
slovenskega naroda po svoji univerzi. Podprl je  
to  še z naj novejšo statistiko , iz k a tere  smo v i
deli, da je  sorazm erno z drugim i državam i, šte
vilo un iverz p ri nas prem ajhno. P rišel je  na 
znanstveni pomen univerze, govoril j e  o iskan ju  
resnice, ki mu naj un iverza služi, mestoma se je  
spuščal v problem atična vzgojna izvajan ja , ki 
skoraj da v refera t niso spadala . Pogrešali smo 
jasne besede ravno o s l o v e n s k i  univerzi, po
grešali smo dejstev, m esto ka terih  nam  je  nudil 
p reveč poduhovljen j a, tak o  da so nam  na koncu 
začela rasti k a r  k rila , k ak o r je  nekdo iz občin
stva  zlobno pripom nil.

N asprotno je  izzvenel t re t j i  referat. Tov. An- 
d ro jn a  nam je  kazal položaj š tuden ta  na naši 
univerzi. Tu so govorile številke, ne teorije . Sli
šali smo o šolninah, o taksah, o pom an jkan ju  
prostorov, o potrebi kn jižnice, o nepopolni me
dicini in tehn ik i in dobro smo videli posledice: 
Na naši univerzi j e  le 2% sinov in hčera delav
cev in le 29% sinov in hčera s kmetov, akoravno 
tv o rijo  zadn ji sami nad 60% prebivalstva Slo
venije. Večina študentov je  p risiljena , da se več 
ali m anj sam a briga za svoj obstanek". P rim orana 
je , da š tud ira  le za diplomo in za č im prejšn jo  
službo. Pri izbiri š tu d ija  odločajo v prvi vrsti 
izgledi n a  službo, potem  šele veselje do poklica.

Podal je  še pregled akadem skih društev, ki 
d a je jo  študen tu  forum za jav n o  udejstvovan je 
in pregled študentovskih  borb. N avajal je  po
d robne je  borbo za knjižnico, za popolno m edi
cinsko fakulteto , za izpopolnitev tehnike, borbo 
pro ti šolninam , proti novi tehniški u redbi in je  
p rib ližno  takole k o n č a l .

»S šolninam i, taksam i in raznim i uredbam i se 
u v a ja  ekonom ski num erus clausus na  naši uni
verzi.

Z nezadostnim i dotacijam i s stran i države 
grozi naši univerzi v n jenem  razvoju  zastoj.

Od odprave teh problem ov zavisi rešitev  so
cialnega v p rašan ja  našega študen ta in naše un i
verze te r s tem nu jno  tud i n jen  k u ltu rn i nivo.«

S O D I Š Č E  Z A U N I V E R Z I T E T N E  
S L U Š A T E L J E  S P E T  P O S L U J E .

Na rek to ra tsk i deski visi nasledn ja objava:^ 
»Sodišče za univerzitetne slušatelje v Ljubljani. 
Št. 9636.

VABILO
Na obtožim gospoda re k to r ja  univerze K ra lja  

A leksandra I. v L ju b ljan i od 6. decem bra 1935, 
št. 1406/35, se bo vršila p red  sodiščem za u n iver
zitetne slušate lje  v soboto 25. ju n u a rja  1936 ob 
10. uri v sobi un iverzitetnega s e k re ta r ja  disci
plinska razp rava zoper Svetlina A rna, rednega 
slu ša te lja  tehniške fakultete , in T urnška V iktor
ja , bivšega rednega slušate lja  tehniške fakultete, 
razprava zaradi d iscip linskih  prestopkov, zagre
šenih na občnem zboru A kadem ske ak c ije  za iz
popolnitev orni verze dne 25. m aja 1935.

Na to razpravo  se vabijo :
1. Svetlin  A rno, redni slušatelj tehn iške fa

kultete , kot obtoženec,
2. lu rn šek  Viktor, bivši redni slu šate lj teh 

niške fakultete, kot obtoženec,
3. R avnihar Evgenij, redni slušatelj p ravne 

fakultete, kot priča.
Vsi vab ljen i se m orajo  ob označeni uri zgla

siti v sobi univerzite tnega sek re ta rja , da se iz
ognejo  disciplinskim  posledicam m orebitnega 
izostanka.

V L ju b ljan i, dne 22. ja n u a r ja  1936.
L. S.

Predsednik  disciplinskega sodišča za slu šatelje: 
K. Ozvold I. r.

Razglašeno od 22./I. do 25./I. 1936 do 16. ure.«
Zadnjič so podobna vabila  visela na reklorut- 

ski deski sk o ra j pred trem i leti za časa vlade 
JNS. S tvur suma, zaradi k a te re  je  napovedana 
razprava, je  tud i p recej s tara , saj se je  izvršila



A K A D E M S K I  G L A S

m aja  1935. T ako j nato je  rek to ra t uvedel p re 
iskavo in  iz krogov univerz ite tne uprave so p ri
šle verodosto jne vesti, da t i  š tuden tje , sedan ji 
obtoženci, ne bodo postavljeni pred  sodišče. J o  
seni 1935. pa je  rek to ra t pozval Akadem sko 
A kcijo, da mul predloži ves m aterija l, na k a te 
rem  tem eljijo  očitki študentov pro ti g. dr. P irk 
m a je rju . O dgovor A kadem ske ak c ije  so podpi
sa la  tud i vsa strokovna društva.

V prašujem o se: Ali je  ta  obtožba v  sk ladu  
s celotnim  dejanskim  potekom dogodkov?

V P O J A S N I L O .
Francoski konzulat v Ljubljani nam  

je poslal naslednje pojasnilo k našemu 
članku »Kako postaneš inženir«.

zadevi »Institut P olytechnique de Pariš« smo 
b ra li  v dveh listih  gotova poročila; da ne bo n a 
pačnega razum evanja, si uso ja sporočiti konzulat 
F ran c ije  sledeče:

1. »Intistuit P o lytecknique de Pariš« je  z a 
s e b n a  ustanova za pouk potom dopisovanja;

2. nim a ničesar skupnega z nobeno univerzo 
F ran c ije  in se ne m ore zam enjati z »E c o l  e Po- 
lytechnique« v Parizu ;

3. ako d aje  diplome, ne m orejo  imeti n ikake 
vrednosti in  v e ljav e ;

4. končno se pripom inja, da  izd a ja  »Institut 
T echnique de Normandie«, ki zavisi od fakulte te  
»des sciences« univerze v Caen-u, departem ent 
C alvados (ne pa: Cannes, departem ent Alpes- 
M aritim es, k je r  ni univerze), diplom e za »Inge- 
neur-Eleetro-M ecanicien«, ki so priznane od fran 
coske države.

P ri te j p rilik i si usoja opom niti konzulat 
F ranc ije , da v F ran c iji diplom e ali potrdila, ki 
jih  izd a ja jo  zasebne učne ustanove, n im ajo  n i
kake jav n e  veljave; le univerze in šole, ki so od 
države priznane, im ajo pravico d a ja ti diplome 
ali potrdila.

A K A D E M S K I  A K C I J I  Z A  
I Z P O P O L N I T E V  U N I V E R Z E  V 
L J U B L J A N I .

I  časopisnih poročil posnemam, da  je  na 
zadnjem  občnem zboru Vašega d ruštva  izrečena 
tud i trd itev , da je  rek to ra t porabil k red it, nam e
n jen  adap taciji podstrešnih  prostorov glavnega 
un iverzite tnega poslopja za d ijaško  čitalnico, za 
popolnom a druge nam ene, nam reč za popravilo  
strehe in fasade glavnega univerzitetnega po
slopja. Ta očitek je  mogel vzbuditi v d ijaštvu  
m nenje, da je  rek to ra t nekako na nepravilen  
način odvzel denar, nam enjen študentom , njego
vemu prvotnem u nam enu ter ga porabil v druge 
sv rh e.

N avedena trd itev  ne odgovarja  dejstvom .
V prv i polovici novem bra 1934 je  povabil te 

d an ji pomočnik bana gospod dr. P irk m aje r k 
sebi tak ra tn eg a  re k to rja  gospoda profesorja dr. 
Ram ovša in je  sprožil misel, n a j bi univerza za
prosila pri m in istrstvu  prosvete za k red it v zne
sku k ak ih  250.000 D in za popravilo  močno de
fektne strehe in fasade glavnega un iverzite tnega 
poslopja.

R ek to rat je  na to z dopisom od 16. novem bra 
1934 zaprosil m inistrstvo prosvete za k red it za 
poprav ilo  strehe in fasade glavnega un iverz ite t
nega poslopja.

Na to  zaprosilo je  rek to ra t p re je l od m in istr
stva prosvete dopis od I. feb ru arja  1935, s k a te 
rim  m inistrstvo  prosvete naroča, naj se predloži 
p lan in proračun, sestav ljen  od tehničnega od
delka banske uprave.

Z dopisom od 9. feb ru a rja  1935 je  rek to rat za
prosil tehnični oddelek k ra lj, banske uprave  
dravske banovine, n a j izdela tak  načrt in pro
račun.

Tehnični oddelek k ra lj, banske uprave d rav 
ske banovine je  tej p rošn ji ustregel z aktom  od 
10. ap rila  1935. P ro račun  za poprav ila  je  znašal 
D in 27? .449.32.

R ek to ra t univerze je  načrt in pro račun , izde
lan od tehničnega oddelka k ra lj, banske uprave 
predložil m inistrstvu prosvete dne 13. aprila  1935.

Z dopisom otl 18. m aja  1935 je  m inistrstvo 
prosvete rek to ra tu  sporočilo, d a  se k red it po  par
tiji 209 budžetskih dvanajstin  za mesec ap ril— 
ju l i j  1935 (popravilu zgradb, ki sp ad a jo  pod mi
nistrstvo prosvete) poveča za znesek 277.449.32 
Din, in sicer z a  p o p r a v i l o  f a s a d e  i n  
s t r e h e  univerzite tnega poslopja v L jub ljan i.

Ta k red it je  bil nato o tvo rjen  in zaprošena 
poprav ila  so se  izvršila.

K er je  lic itacija  Tmela ugodnejši uspeh, kot 
je  bilo pa proračunano, so se za ostanek dovo
ljenega naknadnega k red ita  izvršila še nekatera  
m anjša, a zelo n u jn a  popravila  (popravilo cen
tra ln e  ku rjav e , s lik an je  nekaterih  prostorov 
itd.).

K akor je  iz vsega tega razvidno, ni bilo ni
k je r  in nikoli govora o kak i adap taciji podstreš
nih prostorov za d ijaško  čitalnico.

A kcija  za adap tacijo  podstrešnih prostorov za 
d ijaško  čitalnico se je  vodila popolnom a ločeno 
p ri k ra lj, banski upravi, vendar žal ni imela za- 
željenega uspeha po mojem utisu  iz dveh raz
logov: p rv ič  zato, k e r  ni bila tak a  adap tac ija  z 
ozirom na doseženi rezu lta t p red raga — v elja la  
bi nam reč kak ih  150.000 Din, drugič pa zato, ker 
bi se z ad ap tac ijo  podstrešnih prostorov pokva
rila s trešna fasada univerzitetnega poslopja v 
Gosposki ulici.

D a se ne bo še d a lje  vzdrževalo napačno m ne
n je  d ijaštva, k akor da je  rek to ra t denar, nam e
n jen  d ijašk im  potrebam , porabil za drugačne n a
mene, Vas prosim , da  blagovolite vsebino tega 
dopisa na p rim eren  način d ijaš tv u  sporočiti.

V L ju b ljan i, dne 14. dec. 1935.
R ektor: Samec 1. r.

P R O S T O  P O T  S P O S O B N I M .
(Odgovor na članek »Učiteljiščniki na pedago

giko, drugam  ne.«)

A i  ko bi hotel odgovoriti tov. T. A. v vseh toč
kah, v k a te rih  se ne strin jam  z njim , bi v kopici 
pro tiargum entov  stopil nekoliko v ozadje p ro 
blem, za ka terega  p rav  za p rav  gre: problem  d i
plom iranih učite ljev  na univerzi. Zato se bom 
držal le tega, k a r je  neposredno v zvezi s tem 
vprašanjem .

N a jp re j ugotavljam , da tov. T. A. povsem p r i
znava, da im ajo  tovariši z učiteljsk ih  šol u p ra 
vičen dostop na pedagogiko. To n a jbo ljše  karak - 
te riz ira  n jegov stavek: »Da im ajo učiteljiščniki 
g lede pedagogike res prednost p red  drugim i, je  
treb a  ob jek tivno  p r iz n a t i . . .«  P rav  to pa, da bi 
učit. abit. imeli dostop na pedagoški oddelek, je  
bilo svojčas sporno, p rav  proti tem u je  b ila v  
ZSAU sp re je ta  n a jbo lj netovarišlka in neob jek tiv 
na reso lucija . V prvi točki, nam reč da sm ejo 
učit. abit'. na pedagoški oddelek, smo si to re j s 
tov. T. A. edini. Upam, da tov. T. A. p ristane 
tud i na  konsekvence, k i sem jih  iz tega izvaja l: 
pok ren iti je  treb a  akcijo , da se p arag ra f 50, ki 
v e lja  le do leta  40, p o d a ljš a . . .

Sedaj g re  za drugo stopnjo. Ali naj nam reč 
im ajo učite ljsk i ab itu rien ti dostop tud i na druge 
oddelke filozofije? Tov. T. A. pravi: Ne! P ri tem  
pa ni upošteval (menda ne iz zlobe), da sem v 
svojem  članku  d e ja l: če treb a  z dopolnilnim  iz
pitom. Meni se ta  dopolnilni izpit n ikakor ne zdi 
važen, k er more imeti uspehe v katerem koli š tu 
d iju  itak le tisti, ki ima dovolj »predizobrazbe« 
za svoj š tud ij. Mislim pa, da kdor se iz določenih 
predm etov p rip ra v lja  na kak  dopolnilni izpit, iz 
tega resnega š tu d ija  p ro fitira  prav  gotovo vsaj 
toliko, ko likor je  srednješolcev v svojem  nesi
stem atičnem  delu na sred n ji šoli? (Koliko — ob
jek tiv n o  preglejm o, tov. T. A. — ab itu rien tov  
gim nazijcev pa zna zares — latinski ali pa tiste 
različne račune, ki si j ih  naštel?). A kcent je  to 
re j na dopolnilnem  izpitu — to zato. da  nihče ne 
m ore imeti pomislekov glede predizobrazbe. — 
Pa je  še n ek a j: nam  p rim an jk u je  na sredn jih  
šolah (in na to mislimo) — pedagoško verziran ih  
učnih moči. Z akaj n a j ne bi učitelj postal preko 
univerz ite tnega š tu d ija  strokovni profesor (za 
vse predm ete to velja) na učiteljsk ih  šolah? Me
nim, da bi to b ila  edino p rav ilna  pa tudi ed ina 
n aravna  pot. To se izvaja z uspehom  že v  mnogih 
državah. K akšen nesmisel je  vendar to, d a  na 
u č i t e l j s k i h  šolah p red av a jo  različne p red
m ete profesorji, ki nikoli niso bili na teh šolah, 
ki n im ajo  pojm a ne o učiteljskem  poklicu, ne o 
pedagogiki? D a  pn pomeni biti v stroki bolj 
p rak tično  verziran  — bolj površno verziran  (trd i
tev tov. T. A.) je  fak nonsens, ki dokazu je  samo 
absolutno ignoranco tov. 1’. A. O dgovor na ta 
nesmisel ne spada v okvir tega članka.

Z ak ljuču jem : ne zdi se, da učiteljem  m anjka 
predizobrazbe za štud ij ostalih filozofskih strok  
(učitelji so steber eksak tne filozofije na naši un i
verzi! Ilič!). V kolikor pa se to komu zdi in je  
res, na pr. za lingvistiko, n a j se uvedejo  dopol
nilni izpiti — in se da s tem prosto pot učiteljem  
na vsej filozofiji. To zato, da bodo na učite ljske

šole prišli p rofesorji, ki so sami štud ira li na teh 
šolah in im ajo s poklicem in teo rijo  pedagoga 
ožji kontak t. U čiteljem  prosto pot na filozofijo, 
potem  pa kot p ro fesorji na učite ljske  šole!

Potem  pa je  tov. T. A. prišel do zaključka, 
da  bodo učitelji, ko  si en k ra t p rib o re  prosto pot 
na  filozofijo, silili na tehniko. T ega nisem trd il, 
tega, kolikor mi je  znano, tudi m oji tovariši uči
te l j i  ne zahtevajo.

Jaz osebno pa  sem tu  m išljen ja : prosto pot 
sposobnim. Če se izkaže, d a  bi slučajno uč ite ljsk i 
ab itu rien t imel vese lje  — in sposobnost — za 
tehniški š tu d ij — zakaj n a j ne bi š tud iral?  Če 
je  sposoben, bo prodrl, če ni, bo propadel. R azen 
tega pa ne bi bilo  napak, če bi dobili tehn ike s 
pedagoško izobrazbo — za učne moči na  strokov
nih šolah. P o u d arjam  ponovno, da  je  to m oje 
m išljen je , ki ga pa  v prvem  članku nisem izrazil.

Toda resnični razlog, zakaj je  tov. T. A. proti 
vstopu učite ljev  na d ruge stroke, se je  k lju b  te 
mu, da sem p rav  ta  mom ent v svojem  p re jšn jem  
članku postavil ob steno, p rav  jasno m anifesti
ra l: »Proti tem u imam socialni (!) argum ent. Za
k a j naj bi m an j izobraženi od jedali k ru h  (!) 
v rednejšim  in to  celo v današn jih  razm erah, saj 
polovičarjev  je  žal tako preveč!« — Vsa čast, 
tov. T. A.: pravo misel, ki za tem  stavkom  tiči, 
si spretno m askiral. P a  priznajm o jo : na besedi
cah »odjedali kruh« je  akcent. In to im enuješ 
»socialni argum ent«? Dovoli, da  ti pojasnim : 
kdo talko rešu je  socialno vprašan je, v p rašan je  
brezposelnosti, je  asocialen.

P red  zaključkom  še n ek a j: ves naš šolski si
stem  je  zgrešen (o tem m orda drugič) in v tem  
je  iskati vir, da sploh lahko p ride do tak ih  — 
polemik.

O dgovor na  ostala izv a jan ja  tov. T. A., ki ne 
sp ad a jo  v okvir našega problem a, pa na drugem  
mestu. A. N.

IZ  D O M A  V I S O K O  Š O L  K.

I ^ n e  18. ja n u a r ja  t. 1. se je  vršil članski se
stanek v Domu visokošolk. Svoja poročila je  p re 
b ra la  tovarišica predsednica, ki je  poročala, da 
je  društvo  »Dom visokošolk« vstopilo v »Bano
vinsko žensko zvezo« in navezalo z n jo  sodelo
vanje. V ta nam en je  bala deleg irana tovarišica 
Slavica Lenar, ki ima dolžnost sodelovati na vseh 
se jah  »Banovinske ženske zveze«, ki se nanašajo  
na delo  o »porodnih sobah«, k i j ih  Zveza nam e
rava vpelja ti po vseh občinah. Tovarišica ima 
tud i dolžnost po svojih  močeh pom agati Zvezi v 
n jenem  delu. — K er se Zveza zanim a za živ lje
n je  in s trem ljen je  visokošolk sploh, je  zaprosila, 
da d ruštvo  izdela celotno sliko položaja, strem 
lje n j in upov visokošolk. T a  re fe ra t je  bil po
verjen  tovarišici P irn a t Zlati, ki bo p redavala  o 
tem v rad iu . — Tovarišica ta jn ica  je  poročala 
o različnih  p rošn jah  za podporo na mestno ob
čino, banovino, državni senat in narodno p red 
stavništvo. Položaj doma je  odvisen od tega, k a 
ko se bo našim prošnjam  ugodilo. Kot je  raz
vidno iz poročila tovarišice b lagajn ice se »Dom« 
nah a ja  v sk ra jn o  slabih m aterija ln ih  razm erah.

Na n ad a ljn jem  program u so b ili .sledeči p re d 
logi: Za dopolnitev izobrazbe se bodo uvedle 
stalne referen tke posameznih časopisov in rev ij, 
ki bodo iz stališča različnih svetovnih nazorov 
podajale m n en ja  o vseh ak tueln ih  svetovnih in 
dom ačih vprašanjih . — Za pomoč srednješolkam , 
ki si m orajo  v današn jih  težk ih  p rilikah  izbi
rali poklice, bo posebni oddelek vršil inform a
tivna p red av an ja  o vseh vrstah  nadaljevaln ih  
šol :n bo skušal dognati s pomočjo statis tike  in 
razgovorov z m erodajnim i fak to rji, k a te r i po
klici d a je jo  n ajveč  možnosti zaposlitve. S tem 
bodo pom agale v prvi vrsti podeželskim in malo
meščanskim  otrokom , k i nim ajo toliko vpogleda 
v javno  ž iv ljen je . Program  dela je  na  ogled na 
naši deski v avli.

Vse sodelavke so dobrodošle! P riporočam o tu 
di kolegom, da za moški narašča j podvzam ejo 
slično delo.

N adalje  je  bilo predloženo sodelovanje z d ru 
štvom »Kmečkih fantov in deklet« po program u, ki 
ga priobčim o drugič. — K er se tovarišice zani
majo za v p rašan je  k rim inala  m ladoletnikov, bo 
o te j temi več p redavan j, zu k a te ra  bodo n ap ro 
sile strokovn jake. — Tovarišica Vida Sturm ova 
je  poročala o p rip ravah  za akadem ijo  s plenom, 
ki jo  nam erava »Dom visokošolk« p rired iti m e
seca feb ru arja . A kadem iji je  želeti dobrega 
uspeha, da vsaj m alo pomaga san ira ti m ateria lne  
težave doma.



A K A D E M S K I  G L A S

TO SO VAM BILE POČITNICE
The New University. Božična številka. Dec. 1935, št. 10.

Dogodivščine na Balkanu na N. U. S. potovanju 
(National Union of Students).

Skupina enajstih angleških študentov, med njimi 
pet deklet se je  vrnila po šesttedenskih počitnicah i /  
Jugoslavije, kjer so srečali medveda, lisice in druge 
živali, obtičali na peščenini v Donavi, se vozili po 
splavih čez brzice, srečali kače, hodili ure dolgo z 
bakljami, vpili, da bi se ubranili volkov, zaklali ovco, 
jo spekli na ražnju ter jo snedli, zadeli ob skalo v 
Jadranskem morju, toda rajši berite sami:

Donavska ladja, ki vozi med Budimpešto in Beo
gradom je  obtičala na sipini. Vso noč je  mirovala. Šele 
zjutraj jo je  sprostil vlačilec, še le potein ko se je  
kapetan sporazumel, da plača za vlačenje Din 3000. V 
Višegradu se je  družba spravila na 70 čevljev dolg 
splav na Drini, ki ima nešteto brzic. Nekega jutra 
smo prišli v tesen. Vsak si je  moral hitro oprtiti na
hrbtnik in pustiti vse ostalo, sicer bi nas divji tok 
odnesel. Naslednjega jutra je  bila nevihta, poleg tega 
smo zavozili na plitvino. Splav se dve uri sploh pre
maknil ni.

V samotnih krajih sino se posluževali jestvin, ki 
so nam bile dosegljive. V neki vasi smo Angleži živeli 
ob dijeti: kruh z marmelado, riž. poridž in ljubenice. 
V Peručcu so nam kmetje dejali, da nam ne morejo 
postreči z jedili. Vendar so imeli drobnico. Zaklali so 
jagnje, ga očistili ter spekli na ražnju. Jedli smo ga z 
mešanimi občutki. Sarajevo, kjer se je  svetovna vojna 
začela, nam je  proti pričakovanju precej nudilo. V tur
ški četrti nam je  šejk dervišov dovolil, da gledamo 
verske cerem onije pod pogojem, da se dostojno ve
demo. Eno uro nas je  mučil v vroči sopurni sobi. Pre
badal si je lica z bodali, skakal bos po konici meča 
itd. Ves čas je  sodelovalo deset pomočnikov v najbolj 
divji vnemi.

Posetniki pa nismo občutili drugega kakor zabavo. 
Medtem so žene šejkovega harema gledale skozi le
sene ograje in nič jih ni spravilo iz njih neobčutlji
vosti.

Ko se je končal »ples«, je  šejk zahteval Din 250.
Hodil je  okoli nas s skledico in nabral zaželjeno  

vsoto.
Mostar se nam pa je  vtisnil v spomin — med dru

gimi — hotelski detektiv, ki je  zasledoval našo družbo 
in jo  obdolžil, da je  ukradla plahto, ined tem ko smo 
prenočevali. Šele, ko smo mu zagrozili, da se bomo 
pritožili na britanskega konzula, nas je  zapustil.

Cesto smo morali potovati peš, konji so nam to
vorili prtljago in hrano. V neplodnih krajih so bili 
marsikateremu izmed nus neprecenljivi, kajti njih 
repi so nani služili v to, da so nas potegnili čez apne- 
niški »kras«, ki daje nogi slabo oporo.

Blizu bosanske m eje so naši konji vzbudili sum 
graničarjev. Ustavili so našo družbo misleč, da smo 
tihotapci in hoteli izvedeti za kaj potujemo v mraku.

Ker se je  izkazalo, da voda v studencu ni zdrava, 
smo morali hoditi 13 ur črez oddaljene hribe, brez 
hrane in vode, dokler nismo odkrili drugega studenca. 
Zadnje tri ure smo se spuščali 5<X)0 čevljev v temo. 
Karavana se je  vila skozi nevidne poti v smrekove 
gozdove. Edina svetloba sta bili nezadostni luči dveh 
bakel.

Tu smo srečali medveda in nekaj kač in sleherni 
z vodnikom na čelu je  pel glasno, du bi preplušili vol
kove, za katere so vedeli, da se klatijo okrog.

Ponoči smo taborili. Postavili smo ognje proti vol
kovom. Toda pomoči ni bilo proti grabežljivim  doma
čim gonjačem. Čeprav smo jih uvrstili na čelu kolo
ne, so vendar hoteli opleniti naše nahrbtnike. Čim se 
je zmračilo, so se že potikali okoli nas in gledali, kje 

i kaj izmaknili.
V drugih so pustili samo de

kleta v hišo, moški so morali čakati zunaj. Neko noč, 
ko smo taborili na vrhu gore (sneg smo topili za pitno 
vodo), je  stekla mimo nas tropa desetih lisic in izka
zalo se je, da je  pravkar zapustila mrhovino mludegu 
konju, kuteregu je oglodulu do kosti.

Na povratku stno bili teden dni ob Jadranu, vzdolž 
dalmatinske obale od Dubrovnika do Reke in Benetk. 
Blizu Šibenika (Dalmacija) je  parnik zadel ob skalo. 
Mi smo spali na krovu, toda predno smo zvedeli, kaj 
se godi, je  že moštvo privrelo iz ladje: kot podgane, 
skakali so čez nas in pripravljali rešilne šolne. Šele 
oficir jih je  z revolverji (at revolver point) spravil 
nazaj. Izkazalo se je  namreč, da je  bila škoda neznat
na in ladju je  lahko nuduljcvulu svojo pot.

Nasproti Sušaku, ki je  blizu Reke, smo zapazili 
čoln, ki je  imel za zastuvo na jamboru hlače. Ko se

k

Knjigarna

je  približal parnik, smo opazili v čolnu človeka, ki je  
hitro snel »zastavo« in si jo oblekel.

Odpovedal mu je motor in prosil je, ker s e je  tnra- 
čilo, da ga odvedejo v najbližjo luko.

Stroški šesttedenskih počitnic so bili 33.10 dolar
jev  iz Londona in nazaj. Vse vključeno. Počitnice bo
mo ponovili prihodnje leto.

Dore Silverman.«
IZ ZAGREBŠKIH LISTOV.

»Novosti« od 15. t. m. poročajo, da je  preložen 
pričetek predavanj na univerzi na 19. t. m. Prora
čunski krediti za zagrebško univerzo so bili naknadno 
znižani za približno 300.0000 Din. Zato je  sedaj, 3 me
sece pred pričetkom novega proračunskega leta, 
zmanjkalo sredstev za kurjavo, razsvetljavo, vodo in 
plin. Če ministrstvo ne bo pravočasno odobrilo po
trebnih izdatkov, bo večina akademikov zagrebške 
univerze ob zimski semester.

»Jutarnji list« od 15. t. m. poroča, da je  produk
cija premoga v pretnogokopih TPD padla v letu 1935. 
na 1,000.131 ton od 1,010.264 ton v letu 1934. Prodaja 
je  pa padla v istem času na 983.456 ton od 1,014.539 
ton. Radi tega je  zaloga narasla in dosegla lani naj
večje število ton v zadnjih 3 letih. 

jr
\ .ByDy'HNOST jyGOS/IOVENSTVA«,
|  s^fm enuje najnovejši mesečnik, ki ga je začel izdajati 

v  Beogradu Božidar Stojanovič. V podnaslovu je zapi- 
l/s ano nauionaano-nrosvetni Jiist za jedinstvo nisma kn>i- 

ževnog jezika, dyxa i osehama. Da ga lahko čitamo ima 
ob strani pripisano »jygosjiovensko hiriasko - aatinsky 
az6yky«. Ta je: A a, B 6, V v, G r, D d, "B h. E e, Ž ž, 
Z z, I i. J j, K k, JI ji, M m, N n, H> Hi, O o, n n, R r, S s, 
T t, Ti h, y  y, F f, X x, U. u, 4 m, 1J g, Lil m. List je ves 
pisan s tako pisavo v srbskem jeziku (ekavščina) in vse
buje članke, ki obravnavajo »zgodovino« in »kulturni« 
razvoj južno-slovanskih narodov. Čudne stvari prikazuje 
urednik kot zgodovinska dejstva, prepričuje čitalca o 
potrebi enotne pisave, ki naj bi bila prva osnova za naše 
narodno in versko edinstvo. Vsekakor se zdi piscu teh 
člankov, da naš narod še ni dovolj edin, medtem ko mi 
vidimo, da mu je edinstva celo preveč. Najboljša »trditev«, 
da je ta nova pisava potrebna je pač ta, da to pismo 
izpolnjuje higijenska in estetka zahteva. Brezdvoma so 
pristaši narodnega edinstva mnogo pridobili. Doslej so 
pisali taki časopisi v vseh treh jezikih, odslej pa bodo 
lahko uporabljali »cirilo-latinico«. Ta bo zlasti prav prišla 
našim kolegom okoli »Naše misli«, prav gotovo pa je ta 
pisava primerna za »Pohod«.

G. Božidar Stojanovič pa ničesar ne govori o Bol
garih, kljub temu, da priobči na prvi strani sliko Stam- 
bolijskega poleg slike kralja Alesandra I. in Strossma- 
verja. Kaj misli list o bolgarskih črkah s, 10, t>, b, m? 
Kadar bo »Budučnost jugoslovenstva« »ugodno« rešila 
razmerje med hrvaško in srbsko pisavo in prepričalo o 
tej nujnosti tudi Bolgare, takrat bomo tudi Slovenci 
spoznali, da je že menda tako prav, da nam ni treba 
biti več samostojen narod in se bomo skušali »pobotati« 
z Božidarjem Stojanovičem.

UZF: PREDAVANJE O SPOLNIH BOLEZNIH.

Univerzitetni zdravstveni fond je  v četrtek 16. ja 
nuarja priredil v mineraloškem seminarju na univer
zi predavanje o spolnih boleznih. Predavanje je  otvo- 
ril tov. Čelik, ki je  napovedal tudi naslednja preda
vanja: 22. januarja se bo vršilo v zbornici predava
nje o jetiki, pozneje pa še o prehrani, športski higi- 
jen i itd. Predavanje o jetiki naj bo uvod za osnova
nje akademske protituberkulozne lige, ki bo to našo 
največjo socialno bolezen skušala zatreti z ustanovit
vijo akademske protituberkulozne ambulante.

Po uvodnih besedah tov. Čelika je  prevzel be
sedo primarij g. dr. Demšar, ki je  za svoja izvajanja  
žel topel aplavz. Naravnost razveseljivo pa je  bilo 
dejstvo, da se je  predavanja udeležilo okoli 150 to
varišev. — a.

NA PREDAJNI SEJI ZVEZE STROKOVNIH 
KLUBOV TEHNIŠKE FAKULTETE V LJUBLJANI,

ki se je  vršila dne 10. decembru 1935. je  bil sestav
ljen sledeči odbor: predsednik Torker Ivan.elek.; pod
predsednik Vitek Josip, grad.: tajnik Sentjurc Slavo, 
rud.; zapisnikar Rojc Lojze, urhitekt; blagajnik Štu
cin Dušun, kem.; knjižničar Črnigoj Adolf, elek.; ar
hivar Bračič Hrvoje, arhitekt; referent zu pred. llart- 
ner Drago, elek.; delegat pri Z. F. Muha Gašper, 
grad.; delegut pri A. P. D. Koharič Ivo, rud.; ref. za 
fer. prakse Modic Leon, kein.

MOŽEM ZNANOSTI.

Kleinmayr & Bamberg
Ljubljana, Miklošičeva c. 16
Telefon 31-33

• priporoča svojo bogato zalogo znanstve
nih, strokovnih in drugih knjig v raznih 
jezikih. — Pri tem opozarja, da so vse 
knjige nemškega izvora sedaj za 25% (zu 
četrtino) cenejše.

Pri zanesljivem jamstvu dovoljuje  
odplučevunje v rednih mesečnih obrokih.

Nakup dobroohranjenih antikvarnih 
knjig.

F i 1 o z o f u :
Z učenostjo svojo, učenjak, mi že presedaš, 
z bistvogledno ti metodo kaj nebistro gledaš. 

P e d a g o g u  š t .  1:
Pred tubo pustu bila pedagoška je  planjava, 
za tabo — ne Sadov — le večja bo zmešnjavi!. 

P e d a g o g u  št .  2:
Hoteč, kipar, iz ila ustvariti kar celegu človeka, 
spod prstov ti slabotnih je  ušla — pokveka.

STREMUHOM.
Ni po znanosti nupndlo vas veselje, 
le za koriti silijo  vam skrite želje.

Trubadur.

NATEČAJ ZA NAJBOLJŠO NOVELO IZ 
SODOBNEGA ŠTUDENTOVSKEGA ŽIVLJENJA.

Uredništvo A. G, je  sprejelo sedem novel iz. štu
dentovskega življenju. Najboljšo objavimo v eni iz
med prihodnjih številk.

Topel kotiček,
m ladinsko časopisje, čaj, kava in dobro  
pecivo Vas čakajo

pri Tonki
podružnica Pelicon, 

Pridite še  danes! prej Eržen; Zvezda

/m uči
že od Din 145.— kom pletne, s strem eni in 

palicam i, a

drsalke
že od Din 80.—, pa tud i vso oprem o kup ite  

p ri tv rdk i

A* GOREČ, d . z o. z.
LJUBLJANA, poleg nebotičnika. 

Akademiki uživajo poseben popust!

ITALIJA.

Posvetitev rimskega univerzitetnega mesta.
Oktobra 1935 je  bila posvečena Citta univerzi- 

taria (posnetek pariške), ne sicer v tem obsegu, ka
kor je  bilo prvotno nameravano (radi zunanjepoli
tičnih vzrokov). Tisk je  namreč že od pomladi napo
vedoval svečanosti, ki so pri naših sosedih pri takih 
prilikah običajne. Dva dni je  trajal program. Prvi 
je  bil posvečen političnemu delu, saj je sam Duce 
govoril v Auditoriumu Maximum pred univeritetnim  
profesorskim zborom, častnimi gosti, sekretarji Guf-a 
(grupi univerzitarii fascisti), ki jih postavlja pro
svetno ministrstvo in črnimi srajcami.

Duce se je  pojavil v uniformi najvišjega koman
danta fašistične milice. Imel je  kratek vojaški govor:

»Ne smemo pozabiti, da nastaja nova rimska uni
verza, danes 21. oktobra, medtem ko zveza egoistov 
in plutokratov v Ženevi zaman poskuša, da ustavi 
korak mladih črnosrajčnikov. Spričo gospodarske 
blokade, ki jo morajo vsi kulturni narodi občutiti 
kot največjo sramoto in katero prvič poskušajo 
proti italijanskemu narodu, zoperstavimo mi neoma
jen odpor in našo železno odločnost. Vi moji po
gumni tovariši, V i b o s t e  s t a l i  v p r v i h  v r s t a h .  
Vi boste iz te italijanske univerze kakor tudi iz osta
lih branik duha in orožja, z obojnim bomo sigurno 
dosegli zmago.«

drugi dan je  govoril Njegovo Veličanstvo 
kralj Emanuel, kateremu je  bil podeljen častni 
doktorat.

Univerza sama je  izven mesta. Obsega več sre
dišč: športno (Forum Mussolini), umetnostno Vaile 
Giulia, kjer se nahajajo vse inozemske umetnostne 
akademije, antično s cesarskim forumom in končno 
univerzitetno mesto samo. Poslopje rektorata ima 
na pr. avlo za 3000 oseb, neštete predavalnice, labo
ratorije, knjižnice, športna igrišča, študentovski dom 
in k a s a r n o  z a  u n i v e r z i t e t n o  m i l i c o .

Po »Deutscher Študent«, decemberska številka.

AVSTRIJA.

Dne 27. novembra 1935 je  ministrstvo prosvete 
imenovalo vodje avstrijskega študentovstva. Nova 
uvedba posnema italijanski sistem. V Italiji obstajajo  
od zmage fašizma le Grupi univerzitarii fascisti 
(GUI), ki so vsi imenovani od vlade: druge organi
zacije sploh ne obstajajo.

Zanimivo je, iz kakšnih ljudi te organizacije se
stoje. Namestnika vodje visokošolstva sta cand. iur. 
in cand. ing., vodje oddelka za državnopolitično, na
rodnogospodarsko in kulturno šolstvo so doktorji. 
Vodju oddelku za inozemstvo je  cand. iur., oddelku 
zu telesno vzgojo poročnik v p,, vodja tiska in pro
pagande doktor, gospodarskega in podpornegu od
delku pa cand. iur.

Na posameznih univerzah na Dunaju cand. iur., 
cand. ing., cand. cult» techn., cand. vet. med., v 
Grazu docent, doktor in ing., v Innsbrucku cand. iur., 
v Sulzuburgu cand. teol.

Komentar, ki gu daje oficielni avstrijski študen
tovski list Akademische Nuchrichten, je  sledeč: v 
tem, du si študentovstvo ne voli več svojih funkcio
narjev ter jih postuvlju od sedaj naprej ministrstvo  
prosvete, vidimo izrecno »skrb« države, ki jo posveča 
študentovskim organizacijam.

V Franciji študira največ inozemcev:
Poljakov 2543, Rumunov 1841. Nemcev iz rajhu 

1045, Rusov 667, Bolgarov 596, Kitujcev 422, Madža
rov 254 itd. Po »Akademische Nuchrichten«.

KLUB NEODVISNIH AKADEMIKOV MLADI 
TRIGLAV«

imu v petek, dne 31. januarja ob 8. uri zvečer, član
ski sestanek pri Mikliču. Predava g. dr. Potrč o higi- 
jeni na vusi.

Urednika Vladimir Pavšič, Viljem And roj na, za uredništvo odgovarja Evgenij Ravnihar. — Izhaja vsuk teden. — Čok. rac. L jub ljana, št. 16.465. 
— Izdaja konzorcij, predstavnik Viktor Turnšek. — Uredništvo in upruvu: Ljubljana, Univerza. — Tiska tiskarna »Slovenija«, predstavnik

A. Kolman. Vsi v Ljubljani.


